
غلامعلی حدادعادل خبر داد: 

 گزارش رواج عرفان های نوظهور
 بین دانش آموزان، روی میز 
شورایعالی انقلاب فرهنگی

  مدیرکل فرهنگی وزارت آموزش
  و پرورش: وجود دارد اما برای صحبت

 درباره آن محدودیت داریم
ش�هروند| 2 س��ال پیش گفتند وجود ندارد و حالا 
گزارش های تدوین ش��ده اش ب��ه ش��ورایعالی انقلاب 
فرهنگی رسیده. از چند سال پیش که بعضی مسئولان 
فرهنگی ایران از نگرانی ش��ان درب��اره رواج عرفان های 
نوظهور بین جوانان ایرانی گفتند، مدت زیادی نمی گذرد؛ 
فرقه های طرفدار عرفان های نوظهور که کم کم جایش را 
بین ایرانی ها باز می کرد و کار به جایی رسید که بعضی ها 
درباره افزایش روز ب��ه روز طرفدار ای��ن فرقه ها در بین 
دانش آم��وزان خبر دادند. ح��الا و این طور ک��ه به نظر 
می رسد، این موضوع جدی تر شده؛ آن قدر که غلامعلی 
حدادعادل، عضو شورایعالی انقلاب فرهنگی و شورایعالی 
آموزش و پرورش دیروز گفته گزارش هایی درباره شیوع 
عرفان های نوظهور بین دانش آموزان به ش��ورای عالی 
انقلاب فرهنگی رس��یده است. او با هش��دار درباره این 
موضوع به »نسیم« گفته است باید با آموزش های صحیح 
اخلاقی و عرفانی، کاری کرد که جوانان فرق عرفان های 
کاذب و عرفان حقیقی را تشخیص دهند: »عرفان های 
کاذب پدیده ای اس��ت که بعد از انقلاب در جامعه رشد 
یافت��ه و علت آن نیز، این اس��ت که در اص��ل نظام و در 
سیاست های کلی کشور بر معنویت تأکید می شود اما 
در کنار آن، عرفان های کاذب مج��ال بروز و ظهور پیدا 
می کنند.«  او با بیان این که این اتفاق در جامعه ما افتاده 
و هش��دارهای لازم در پی آن ضروری است، گفته است: 
»در ح��ال حاضر گزارش های متع��ددی درباره گرایش 
دانش آموزان به عرفان های نوظهور و کاذب به شورایعالی 
انقلاب فرهنگی رسیده است؛ باید با آموزش های صحیح 
اخلاقی و عرفانی، کاری کرد که جوانان فرق عرفان های 
کاذب و عرف��ان حقیق��ی را از ه��م تش��خیص دهند.«  
نخستین بار 3 س��ال پیش بود که حیدر مصلحی، وزیر 
اطلاعات دولت ده��م از رواج آنچه عرفان های کاذب در 
بین دانش آموزان می دانس��ت، هش��دار داد. او آن زمان 
دراین باره گفت: »مُروج��ان عرفان های کاذب، از فضای 
مجازی برای تروی��ج افکار خود و ج��ذب دانش آموزان 
استفاده می کنند. دشمن بیشترین س��رمایه گذاری را 
برای عدم اعتماد دانش آموزان به نظام دنبال می کند تا 
اعتماد فرزندان مردم نسبت به نظام جمهوری اسلامی 
از بین برود که البته با برخی اقدامات آموزش و پرورش، 
مقابله خوبی با این حرکت دشمن می شود.« او آن زمان 
گفت که »این فرقه ها هم در ش��بکه های ماه��واره ای و 
هم در فضای مجازی افکار خ��ود را ترویج می کنند و به 
دنبال جذب دانش آموزان هس��تند. دانش آم��وزان در 
مباحث مختلف به ویژه در رابطه با فعالیت های شبکه های 
مجازی نسبت به هشدارهای امنیتی حساس باشند و این 
هش��دارها را جدی بگیرند.« بعد از آن اما این رضا امانی،  
معاون پرورش��ی و تربیت بدنی آموزش و پرورش شهر 
تهران در دولت دهم بود که گفت درباره رشد عرفان های 
کاذب در مدارس هیچ س��ند و مدرکی وجود ندارد:  »در 
این رابطه که حتی یک دانش آموز به این مقوله گرایش 
داشته باشد به ما گزارش نشده اس��ت. در رابطه با رشد 
عرفان های کاذب درمدارس و گرایش دانش آموزان به آن 
اطلاعات دقیقی نداریم و کیفیت و کمیت آن مشخص 
نیست، البته ممکن است رگه هایی از این مورد در مدارس 
غیردولتی وجود داشته باش��د اما نمی توانیم درباره آن 
به طور قطع صحبت کنیم. البته این موضوع در جامعه 
وجود دارد و به همین دلیل از  س��ال گذشته، آموزش و 
پرورش ش��هر تهران موض��وع توانمندس��ازی مدیران 
و مربیان پرورش��ی و حتی دانش آموزان تش��کل های 
دانش آموزی را دنبال کرده که امسال نیز آن را پیگیری 
می کنیم.« این انکارها اما باعث نش��د ک��ه چند ماه بعد 
شعبانعلی رمضانیان، رئیس سازمان بسیج فرهنگیان 
دراین باره هشدار ندهد. او در س��ال 91 دراین باره گفت: 
»سازمان بسیج فرهنگیان، مبارزه با عرفان های نوظهور 
را ب��رای جلوگیری از نفوذ بین دانش آموزان و آش��نایی 
معلمان در دس��تور کار خود قرار داده اس��ت.« حالا اما 
این موضوع آن قدر جدی ش��ده که به گفته حدادعادل، 
عضو شورایعالی انقلاب فرهنگی، نه تنها این موضوع در 
مدارس جدی است که دراین باره گزارش هایی هم به این 
شورا رسیده است.  مسئولان فعلی آموزش و پرورش اما 
در مدت یک و  س��ال و نیمی که از روی کار آمدنشان در 
وزارت آموزش و پرورش می گذرد، دراین باره واکنش��ی 
نشان نداده اند. مهدی علی اکبری زاده، مدیرکل فرهنگی 
و هنری وزارت آموزش و پرورش در گفت وگویی کوتاه به 
»شهروند« می گوید که برای صحبت درباره این موضوع 
محدودیت دارد. او می گوید دراین باره گزارشی به دست 
او نرس��یده و این موضوع در حیطه برنامه های او نبوده 
است: »به هرحال ما پیگیر کل مبانی تربیتی در مدارس 
هس��تیم و این موضوع هم یکی از آنهاست، هرچند ما 
بررس��ی هایی را دراین باره انجام داده ایم ام��ا دراین باره 
محدودیت داشته و نمی توانیم صحبت کنیم.«  یک معلم 
دینی یکی از مدارس تهران هم به »ش��هروند« می گوید 
که ت��ا به حال ب��ا گرایش چند دانش آموز کلاس��ش به 
عرفان های نوظهور و گروه های فراماسونری روبه رو شده 
و دراین باره آنها را راهنمایی کرده اس��ت. او می گوید در 
2 سال گذشته تعداد دانش آموزان طرفدار این گروه ها در 
کلاس او و همکارانش بیشتر شده است.  »اوشو، اکنکار، 
سرخپوستی، رام الله، پائولو کوئیلیو و دالایی لاما و عرفان 
 کیهانی« از معروف ترین »عرفان های کاذب« در ایران اند. 
براس��اس اعلام وزارت اطلاعات تا به ح��ال 130 فرقه 
انحرافی در کش��ور شناسایی ش��ده اند. از طرف دیگر و 
به گفته جواد محرابی، رئیس موسس��ه فرق و ادیان قم 
»تا سال 90 نزدیک به 200میلیون جلد از کتب مربوط 
به عرفان های کاذب در کش��ور به چاپ رس��یده است.« 
آنطور که پژوهشگران دینی می گویند نکته اصلی که در 
این عرفان ها وجود دارد اعتقاد نداشتن به خداست و در 
این عرفان ها به 3 ش��اخص اصلی آرامش، امید و شادی 

توجه   می شود.

رئیس مرکز تحقیقات ایدز ایران در گفت وگو با »شهروند«: 

90 هزار ایرانی، نمی دانند مبتلا به ایدز هستند
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   2 سال پیش که با شما درباره میزان شیوع ایدز 
گفت وگو کردم، آمار مبتلای�ان به ایدز 24 هزار نفر 
بود که حالا براساس آخرین اعلام وزارت بهداشت 
این تعداد تا آخر تابستان امسال بیش از 28 هزار نفر 
است. براساس همین آمار، انتقال جنسی ایدز بیش 
از 13 درصد، اعتیاد تزریقی بالای 67 درصد و انتقال 
از مادر به نوزاد حدود 1/5 درصد بود. مقایسه آمارها 
حتی به صورت فصلی، حکایت از افزایش موارد ابتلا 

به ایدز و البته سهم انتقال جنسی آن است. 
بله، واقعا روند ابتلا در کشور رو به افزایش است و چیزی 
که جلب توجه می کند، این است که در 2 سال اخیر، میزان 
ابتلای زنان 30 درصد افزایش پیدا کرده، این نشان می دهد 
که روند انتقال ایدز به سمت تماس جنسی و ابتلای زنان 
و درنهایت تولد نوزادان مبتلا به ایدز درحال حرکت است. 
به هرحال زمانی که افراد اطلاعی درب��اره بیماری ندارند، 
آموزشی به آنها داده نمی شود، طبیعی است که این اتفاق 

بیفتد.
   حالا با بالا رفتن سهم زنان در میان مبتلایان به 
ایدز، طبیعی است که عمده ترین نگرانی شما تغییر 

روند ابتلا به ایدز باشد.
بله، ببینید نه آم��وزش و پرورش آم��وزش می دهد نه 
خانواده و نه تلویزیون به عنوان رس��انه مل��ی. هیچ کدام 
مسئولیتش��ان در برابر آم��وزش و اطلاع رس��انی درباره 

شیوه های انتقال به ایدز را انجام نمی دهند.
    در 5 س�ال گذش�ته انتقال جنس�ی ای�دز از 
10 درصد به 30 درصد رس�یده، پیش از این ش�ما از 
خطر انفجار جنس�ی ایدز در میان زنان و کودکان 
اع�لام نگرانی ک�رده بودید، حالا با توجه به رش�د 
مبتلای�ان زن و ک�ودک و همچنی�ن گرای�ش ب�ه 
روانگردان ها، مهم ترین دلواپسی شما در ارتباط با 

شیوع ایدز چیست؟
مهم تری��ن نگرانی ما همین اس��ت که ای��ن بیماری در 
جامعه از طریق تماس جنسی پیشرفت می کند و به علت 
آگاهی نداشتن این بیماری به سرعت افزایش پیدا کند. ما از 
چند سال گذشته تا الان بیماران جدیدمان همه زیر 30 سال 
هستند که از طریق تماس جنسی مبتلا شدند، روند هم رو 
به افزایش است و ما هنوز نتوانسته ایم کنترلش کنیم، این 
مسأله باعث می شود تا نگرانی ما خیلی بیشتر شود.  زمانی 
اچ آی وی در گروهی تحت کنترل قرار گرفته بود. حالا ولی 
تماس های جنسی در جامعه اتفاق می افتد و چون جوانان 
نسبت به رابطه جنسی ایمن و رابطه جنسی ناایمن آگاهی 
ندارند، نگرانی ما همین است که ایدز از راهی که ناشی از یک 

غریزه طبیعی است درحال افزایش است.
    پی�ش از ای�ن وزارت آم�وزش و پ�رورش 
اعلام ک�رده بود ک�ه  جزوه 8صفح�ه ای در اختیار 
دانش آموزان قرار داده اما اخیرا معاون تربیت بدنی 
و سلامت این وزارتخانه تأکید کرده که نمی توان در 
مدارس به صورت مستقیم روش های انتقال ایدز را 
آموزش داد. آنها می گویند این مسائل خط قرمزها 
هس�تند. این انکار و پنهان کاری ه�ا چقدر باعث 

افزایش شیوع ایدز می شود؟
مسائل جنس��ی یک غریزه طبیعی اس��ت، نمی توان 
انکارش کرد. خط قرمز یعنی چ��ه؟ ما هیچ خط قرمزی 
برای پیشگیری از بیماری ها و حفظ سلامت جامعه نداریم، 
اینها همه نگرش منفی مسئولان است، تمام چراغ سبزها 
برای اطلاع رسانی درباره ایدز از روحانیون گرفته شده، از 
نظر شرعی ما هیچ مش��کلی نداریم. اینها خط قرمزهایی 
است که خودشان تعیین می کنند. ما می گوییم اولین راه 
پیشگیری از ایدز، خویش��تن داری، یعنی نداشتن رابطه 
جنسی قبل از ازدواج است. اول این که سن ازدواج بالا رفته، 
از سوی دیگر مگر روش های خویشتن داری آموزش داده 

می شود؟ آن هم خط قرمز است؟
    حالا با این توضیحی که شما دادید و کم کاری 
آموزش و پرورش، میزان شیوع این بیماری در میان 
سنین پایین چقدر است؟ یعنی کسانی که در گروه 

سنی دانش آموز قرار می گیرند.
هنوز خوشبختانه موارد ابتلا در سن دبیرستانی نداشتیم. 

اما خب این روابط وجود دارد، اگر پدر و مادر بدانند، آموزش 
را می دهند، اما اگر پدر و مادر هم نگرش شان منفی باشد، 
دیگر نمی توان کاری ک��رد، چون قدرت ان��کار در ما زیاد 
است. البته کسی که تماس جنسی را در سن پایین شروع 
می کند، کوچکترین آگاهی نسبت به این موضوع ندارد. ما از 
این بابت هم خیلی نگران هستیم. در مطبم بیماران کم سن 
و  سال داشته ام اما زیاد نیستند. آموزش خیلی موثر است، ما 
با همین آموزش توانستیم میزان مصرف وسایل پیشگیری 

را در میان کارگران جنسی بالا ببریم. 
    حالا میزان اس�تفاده از وسایل پیشگیری در 

میان این گروه چقدر شده؟
در مطالعه ای که ما کردیم، مش��خص شد که کارگران 
جنسی تمایل به استفاده از این وس��ایل را دارند، البته به 
غیراز مواردی که زنان معتاد به خاطر پول بیشتر از این کار 

خودداری   می کنند. 
    میزان ش�یوع ایدز در میان ای�ن گروه چقدر 

است؟
در ایران تقریبا 4/5 درصد کارگران جنسی مبتلا به ایدز 

هستند.
    ش�ما ب�ه اهمی�ت آم�وزش اش�اره کردید و 
سازمان هایی که کم کاری می کنند. حالا با توجه به 
پایین رفتن سن ابتلا به این بیماری، این نوجوانان 
و جوانان از کجا باید روش ه�ای انتقال و رفتارهای 

پرخطر را یاد بگیرند؟
ببینید رادیو و تلویزیون خیلی وقت است که نسبت به 
این موضوع س��کوت کرده، من اسمش را سکوت مرگبار 
گذاشته ام. به خاطر همین هم ما سایت اینترنتی با عنوان 
کلینیک ایدز راه اندازی کردیم و با جوانان ارتباط گرفتیم، 
حتی به ص��ورت مجازی با آنه��ا گفت وگو می کنیم. یک 
پزشک عمومی که آموزش دیده هم به صورت شبانه روزی، 
به پرس��ش کاربران پاس��خ می دهد. اما این کافی نیست. 

خیلی ها اطلاعی از بیم��اری خود ندارن��د و مراجعه هم 
نمی کنند.

- چند درصد در این شرایط قرار دارند؟
ما فقط یک سوم بیماران را شناسایی کرده ایم. آنهایی که 

شناسایی نشده اند، هنوز مراجعه نکرده اند.
    پس باید اقداماتی صورت گیرد تا این مبتلایان 
که خودشان هم در جریان بیماری شان نیستند، به 

سمت درمان و کلینیک های مثلثی کشیده شوند.
بله، متاس��فانه خیلی ها نمی دانند رفتار پرخطر یعنی 
چه؟ وقتی بخواهند تماس جنس��ی داش��ته باشند این 
مسائل برایشان مهم نیست. هر کس آگاهی داشته باشد، 
مراجعه می کند. ریت ابتلا در تماس جنسی بین یک دهم 
تا یک درصد است. ممکن است برای یک نفر در همان دفعه 
اول ارتباط جنسی انتقال بیماری صورت گیرد، برای یک 

نفر دیگر بعد از 100 بار رابطه.
    مردم تصور می کنند که انتقال ایدز تنها در یک 
گروه محدود اس�ت، معتادان یا کارگران جنسی و 
... اما دیگر این طور نیس�ت. وزارت بهداشت چقدر 
توانس�ته برای پیشگیری از ابتلا س�رمایه گذاری 

کند؟ 
ما برخلاف همه کشورها، برای پیشگیری سرمایه گذاری 
نمی کنیم، در مقابل برای درمان، میلیاردها تومان بودجه 
می گذاریم. به هرحال این کاری نیست که وزارت بهداشت 
به تنهایی از عهده اش برآید. وزارت بهداشت 20 سال است 
که استراتژی می نویس��د اما سایر س��ازمان ها همکاری 
 نمی کنند. بیش از 30 س��ال از اپیدمی ایدز می گذرد، ما 
4 اس��تراتژی بین المللی برای پیشگیری از ایدز نوشتیم، 
وزارت بهداشت هم سعی خود را می کند اما چرا روند ابتلا 
رو به افزایش اس��ت؟ برای این که این استراتژی ها آن طور 
که باید به علت همکاری نکردن س��ایر س��ازمان ها پیاده 

نمی شود. 

    ح�الا با هم�ه این اوض�اع نگرانی های�ی برای 
بازگش�ت موج دوم یا هم�ان انتق�ال از راه اعتیاد 

تزریقی هم مطرح می شود. 
موج دوم، به خاطر کمرنگ شدن برنامه کاهش آسیب 
میان معتادان باز می گردد. حالا هم خیلی از کلینیک ها به 
خاطر کمبود بودجه تعطیل شده اند، همه اینها هم به خاطر 
نگرش منفی سیاست گذاران است که معتادان را در یک 
جا جمع می کنند. در هیچ کجای دنیا این اتفاق نمی افتد. 
جمع کردن معت��ادان از خیاب��ان، دردی را دوا نمی کند. 
آنها فقط می خواهند ظاهر را درست کنند، اگر این برنامه 
کمرنگ و کمرنگ تر شود، ما نگران بازگشت موج دوم که 
شیوع ایدز از طریق اعتیاد تزریقی است هستیم. برگشت 

موج دوم، سرعت وحشتناکی به موج سوم می دهد. 
    آماری از ش�یوع ای�دز در کمپ ه�ا و زندان ها 

دارید؟
در زن��دان می دانیم ک��ه آمار مبتلایان ب��ه ایدز خیلی 
بالاس��ت. قبلا میزان ابتلا در زندان 2 درصد بود، اما حالا با 
تست های سریعی که انجام می شود، رقمش بالاتر رفته. در 
کمپ ها هم آمار بالاست اما آن جا تستی گرفته نمی شود. 
به هرحال زندان یک مکان پرخطر برای ابتلا به ایدز است. 

هپاتیت و سل و ... ریسک ابتلا را برای زندانیان، بالا می برد.
    س�ال گذش�ته بود که وزارت بهداشت نتایج 
تحقیقاتی را اعلام کرد که حکایت از ش�یوع ایدز 
در میان کودکان کار و خیابان داشت و نشان می داد 
که ش�یوع ایدز در میان این گروه 45برابر کل افراد 
جامعه است. ظاهرا این تحقیق را مرکز شما انجام 

داده بود.
 بله، مطالعه ما روی 1000 کودک خیابان  10 تا 18ساله 
بود که با تستی که به صورت رندمی گرفتیم مشخص شد 
45 تا 50 نفرشان مبتلا به ایدز هستند، یعنی 4/5 درصد. 
البته هپاتیت هم بینشان بود. حتی در گروه 10 سال هم 
ما ایدز داشتیم. اینها کودکانی بودند که پدر و مادر معتاد 
داشتند و از طریق باندهایی ساماندهی می شدند. نمی دانم 
مس��ئول واقعی این کودکان چه کس��انی هس��تند. اگر 

بخواهند این مسأله را حل کنند، باید فقر را از بین ببرند. 
    تکلیف کسانی که مبتلا بودند چه شد؟

ما پرسشنامه ای از آنها پر کردیم و تعدادی را بدون اسم 
آزمایش کردیم و بعد آنها را رها کردیم، دیگر دنبال کسانی 

که آزمایش شان مثبت بود نرفتیم.
    یعن�ی در خیابان و همان جای خودش�ان رها 

شدند؟
بله، ویژگی این بررسی همین بود. البته این مطالعه باید 

تکرار شود. 
    پی�ش از این وزارت بهداش�ت پروتکلی برای 
کاهش انتقال ای�دز از م�ادر به نوزاد داش�ت، این 

پروتکل نهایی شد؟
بله اجرا شد. الان هم در بعضی از استان ها درحال انجام 
است، البته هنوز سراسری نشده. براساس این پروتکل تمام 
زنان باردار از نظر ایدز کنترل می شوند. البته باید دولت این 

بودجه را تأمین کند. 
    از می�زان ش�یوع ایدز آماره�ای فراوانی داده 
می ش�ود اما حرفی درباره ش�یوع هپاتیت C زده 
نمی ش�ود، در ارتباط با این بیماری در چه شرایطی 

قرار داریم؟
ش��یوع هپاتی��ت C در گروه های پرخطر زیاد اس��ت. 
بررسی ای که ما کردیم نش��ان داد که 60 درصد معتادان 
تزریقی، هپاتیت C دارند. آمارهای شیوع این بیماری اما 
اعلام نمی شود. ما می دانیم که 40 درصد بیماران مبتلا به 

ایدز که اعتیاد تزریقی داشتند، هپاتیت C هم داشتند. 
   وضعیت ما در شیوع سایر بیماری های مقاربتی 

چگونه است؟ 
ما در آمار مشکل زیاد داریم، بخش خصوصی آماری به 
وزارت بهداش��ت نمی دهد. اما آن طور که می دانیم زگیل 
تناس��لی به عنوان یک بیماری مقاربت��ی، بیداد می کند. 
زمانی که این بیماری ها زیاد شوند، زمینه ابتلا به ایدز هم 
بیشتر فراهم می شود متاس��فانه اطلاع رسانی درباره این 

بیماری ها هم خیلی پایین است. 

خبر

  مبتلایان جدید ایدز زیر 30 سال هستند که از راه رابطه جنسی مبتلا شده اند    زندان ها مرکز ابتلا به ایدز، هپاتیت و سل هستند

روي خط خبر

بازگشت استادان بازنشسته به 
دانشگاه علامه طباطبایی

بازگشت تعدادی از اساتید بازنشسته و صدور مجوز 
ادامه خدمت تع��دادی از اعضای هیأت علمی واجد 
شرایط بازنشستگی، در آخرین جلسه هیأت امنای 
دانشگاه علامه طباطبایی تصویب شد.  درجلسه اخیر 
هیأت امنای دانشگاه که سه شنبه گذشته با حضور 
اعضای حقیقی و حقوقی به ریاست دکتر محمدعلی 
نجفی سرپرست وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در 
محل وزارت علوم برگزار شد، با بازگشت تعدادی از 
اساتید بازنشسته دانشگاه علامه موافقت شد.  بر این 
اساس، صدور مجوز برای جابه جایی بخشی از مانده 
اعتبارات هزینه ای درآمدهای اختصاصی برای تأمین 
کسری اعتبار پروژه های عمرانی، صدور مجوز احداث 
دانشکده تربیت بدنی در پردیس 2 دانشگاه از محل 
درآمدهای اختصاص��ی و صدور مجوز تأمین فضای 
خوابگاهی ازطریق خرید یا معاوضه با ساختمان های 
اداری مستهلک دانش��گاه برخی از مصوبات آخرین 
جلسه هیأت امنای دانشگاه علامه طباطبایی بودند. 

همچنین بررس��ی حس��اب ها و تصویب گزارش 
حسابرسی  سال 92 دانشگاه، موافقت با افتتاح حساب 
ارزی دانش��گاه، موافقت با صدور مجوز ایجاد مرکز 
بهداشت و درمان دانشگاه، تعیین میزان واحد موظف 
تدریس اعضای هیأت علمی عهده دار س��مت های 
اجرایی، موافقت با صدور مجوز ادامه خدمت تعدادی 
از اعضای هیأت علمی واجد ش��رایط بازنشستگی و 
همچنین بررسی و صدور مجوز برگزاری و همایش 

بین المللی از دیگر مصوبات جلسه بود. 
ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ی دانش��گاه علامه 
طباطبایی، آقایان دکتر سعید سمنانیان، مشاور وزیر 
و رئیس مرکز هیأت امنا و هیأت های ممیزه وزارت 
علوم، دکتر س��یدضیاء  هاشمی، رئیس کمیسیون 
دایمی هیأت امنا، دکتر علی ربیعی وزیر کار، تعاون 
و رفاه اجتماعی، دکتر ولی الله سیف رئیس کل بانک 
مرکزی، دکتر عباس مصلی نژاد، دکتر س��تاری فر 
و دکت��ر میرمحمدی از دیگر اعض��ای هیأت امنای 
دانش��گاه علامه طباطبایی بودند که در این جلسه 

حضور داشتند. 

معاون میراث استان تهران: 

شهرداری تهران برای تخریب کاخ 
ورسای ایران استعلام نگرفته است

شهروند| ش��هرداری برای تخریب »بزرگ ترین 
خانه تاریخی تهران« و تغییر کاربری آن از س��ازمان 
می��راث فرهنگی،صنایع دس��تی و گردش��گری 
استعلام نگرفته است. سپیده س��یروس نیا، معاون 
میراث فرهنگی اس��تان تهران درخصوص تخریب 
»بزرگ ترین خانه ته��ران« گفت: ش��هرداری برای 
تخریب بناهای قدیمی از میراث فرهنگی استعلام 
می گیرد تا نس��بت به ارزش تاریخ��ی بنا اطمینان 
حاصل کند. س��یروس نیا با اش��اره به این که این بنا 
در فهرست آثار تاریخی به ثبت نرسیده اما به لحاظ 
ارزش معماری ش��اخص اس��ت، اظهار ک��رد:  برای 
تخریب این بنا از سازمان میراث فرهنگی استعلامی 
گرفته نشده و ما این موضوع را پیگیری خواهیم کرد.

مع��اون می��راث فرهنگ��ی ته��ران ب��ا تأکید بر 
این که ش��هرداری هیچ نوع مج��وزی برای تخریب 
»بزرگ ترین خانه تهران« ندارد، عنوان کرد:  موضوع از 

سوی سازمان به طور جدی دنبال خواهد شد.
»بزرگ ترین خانه تهران« خانه ای است با وسعت 
11 هزار و 543مترمربع که در خیابان جردن )آفریقا( 
واقع ش��ده و به »کاخ ثابت پاسال« معروف است. قرار 
اس��ت این خانه تاریخی و ارزش��مند تهران به برج 
9طبقه تج��اری، اداری و مس��کونی تغییر کاربری 
دهد. خانه مشهور به کاخ ثابت پاسال در کوچه ناهید، 
ابتدای بلوار آفریقاست. این خانه به مساحت بیش از 
یک هکتار »گران ترین و بزرگ ترین خانه شهر تهران« 
بوده است. معماری این خانه از قصر »لو پتی تریانون« 

در ورساي فرانسه الگو گرفته شده است. 

معاون محیط زیست دریایی سازمان 
محیط زیست: 

آلودگی های خزر منشأ داخلی دارد
نس�یم| معاون محیط زیس��ت دریایی سازمان 
محیط زیست با اش��اره به این که آلودگی میکروبی 
دریای خزر منش��أ داخلی دارد، گفت: در این مورد 
ما به هیچ وج��ه نمی توانیم ادعا کنی��م که به خاطر 
فعالیت های کش��ورهای دیگر، آب خ��زر آلودگی 
میکروب��ی دارد. عل��ت ای��ن آلودگ��ی میکروب��ی 
عدم مدیریت فاضلاب، پساب و پسماندهای موجود 
در شمال کشور است. پروین فرشچی ادامه داد: این 
طرح برای تمامی استان های ساحلی آغاز شده است 
و از 40 ایس��تگاه راه اندازی شده تا به  حال 9 نقطه با 
آلودگی میکروبی شناس��ایی شده است. فرشچی با 
اظهار عدم رضایت از عملکرد وزارت نیرو در مدیریت 
فاضلاب در کشور به خصوص اس��تان های شمالی 
گفت: تا به  حال به غیر از جلس��ات رسمی متعددی 
که س��ازمان محیط زیس��ت با وزارت نیرو داش��ته 
اس��ت، 2 هش��دار رس��می از طرف رئیس سازمان 
محیط زیس��ت به وزارت نیرو ارسال ش��ده است. او 
ادامه داد: براساس مصوبه هیأت وزیران تا  سال چهارم 
برنامه پنجم توسعه باید سیستم فاضلاب شهرهای 
بالای 30 هزار نفر تکمیل می شد که متاسفانه وزارت 
نیرو موفق نبوده و با آن چی��زی که در برنامه پنجم 
توسعه پیش بینی ش��ده فاصله دارد. معاون دریایی 
سازمان محیط زیست با رد ادعای وزارت نیرو درباره 
عدم تأمین بودجه لازم برای تکمیل سیس��تم های 
فاضلاب در شهرهای بالای 30 هزار نفر و کلانشهرها 
اظهار کرد: اگر ب��ه بودجه موجود وزارت نیرو نگاهی 
بیندازی��م و اعتباراتی که برای س��اخت س��دهای 
بی شمار اختصاص یافته متوجه می شویم که مسأله 

بودجه مطرح نیست.

یازدهمین کتابخانه گویای کش��ور، روز پنجشنبه 
شش��م آذرماه، طی مراس��می ب��ا حضور اس��تاندار، 
مسئولان بهزیستی، انجمن نابینایان کشور، موسسه 
عصای سفید و خزانه، س��فیر کمپین کودکان امید، 
نمایندگان ش��رکت سامس��ونگ و جمع��ی دیگر از 
مس��ئولان در ش��هر بیرجند افتتاح ش��د. در جریان 
مراس��م افتتاحیه، جواد رجبی معاونت پش��تیبانی 
سازمان بهزیستی استان با اشاره به رسالت اجتماعی 
بنگاه های اقتصادی در فعالیت های اجتماعی و تقدیر 
از حمایت سامس��ونگ در راه ان��دازی پروژه کتابخانه 
گویا در استان خراسان جنوبی گفت: »امروزه وظایف 
بنگاه های اقتصادی مانند سابق نیست و مسئولیتی که 
در قبال جامعه دارند ایجاب می کند که در برنامه های 
مس��ئولیت اجتماعی ش��رکت کنند.« وی ادامه داد: 
»خوشبختانه با دوراندیشی هایی که از سوی مدیران 
بهزیس��تی صورت گرفت��ه ش��رکت های غیردولتی 
نظیر سامس��ونگ امروزه می توانند راهگشا باشند و 

در پیش��برد چنین حرکت هایی، نقش مهمی را ایفا 
کنند. فراهم کردن امکانات به روز و گسترده همگام با 
فناوری های روز دنیا برای نابینایان و کم بینایان اتفاق 

ارزشمندی در استان خراسان جنوبی است.« 
در ادامه منصور شادکام قائم مقام انجمن نابینایان 
با اشاره به این که سایر ش��رکت ها می توانند فعالیت 
سامسونگ در حوزه مسئولیت اجتماعی را الگو قرار 
دهند، گفت: »تا قبل از این تولید مواد مطالعاتی برای 
کودکان نابینا مورد غفلت واقع شده بود و تنها تعداد 
محدودی عنوان کتاب بریل وجود داشت. اما از  سال 
91 با رایزنی های صورت گرفته با شرکت سامسونگ، 
ش��اهد اتفاقات بس��یار مثبتی در ای��ن بخش بودیم 
به طوری که تا به امروز 11 کتابخانه گویا در شهرهای 

مختلف راه اندازی شده است.« 
در نشس��ت خبری که بعد از بازگش��ایی کتابخانه 
گوی��ای بیرجند و ب��ا حضور اصحاب رس��انه صورت 
گرفت، مهتاب کرامتی س��فیر کمپین کودکان امید 

گفت: »اگر هر ی��ک از ما، در هر جایگاه و موقعیتی که 
هستیم، بتوانیم بخش��ی از توجه مردم و مسئولان را 
به سمت کودکان، نیازها و مشکلاتشان جلب کنیم، 
قدم بزرگی برداش��ته ایم. در سفرهای قبلی ام به اهواز 
و کرمانش��اه، به عنوان س��فیر کمپین کودکان امید، 
با نابینایان زیادی ملاقات کردم و تا حدی با س��بک 
زندگی، توانایی ها و دغدغه هایشان آشنا شدم. کمترین 
دستاورد شخصی این سفرها برای من، آشنا شدن با 
استعدادهای درخشانی بود که کمتر، دیده و شنیده 
بودم. این که افرادی با وجود همه س��ختی ها، راه خود 
را پیدا می کنند و به موفقیت می رسند، ستودنی است. 
همین موضوع برایم انگیزه بیشتری ایجاد کرد تا پیام 
این قشر از مردم عزیزمان را، بیش از پیش و با صدایی 

رساتر به گوش همه برسانم.«
مینو یثربی سرپرست مجتمع توانبخشی نابینایان 
خزانه و مش��اور پروژه کتابخانه های گویا، به محتوای 
آموزشی در این کتابخانه ها اشاره کرد و گفت: »انتخاب 

کتاب ها زیر نظر آموزش و پرورش و با همکاری کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان صورت گرفته است. 
خودیاری، مس��ئولیت پذیری، نقدپذیری و پذیرش 
شکس��ت های جزیی، از موضوعاتی بودند که به آنها 
توجه ویژه ای داشتیم تا به این وسیله در جهت تغییر 

سبک زندگی نابینایان و کم بینایان قدم برداریم.«
گفتن��ی اس��ت کتابخان��ه گوی��ا با ه��دف بهبود 
کیفیت آموزش به کودکان نابینا و کم بینا و تس��هیل 
فعالیت های آموزشی ش��ان راه اندازی ش��ده اس��ت. 
دسترسی به این کتابخانه ها کیفیت آموزشی کودکان 
نابینا وکم بینا را بهبود می بخشد و امکاناتی برابر برای 
رشد و پرورش توانایی ها و اس��تعدادهای این قشر از 
جامعه مهیا می کن��د. در کتابخانه های گویا امکاناتی 
از قبیل لپ ت��اپ، نرم افزار های مخص��وص نابینایان 
)نرم اف��زار گویا(، کتاب ه��ای گویا، مانیت��ور بریل یا 
برجس��ته نگار و تجهیزات صوتی مورد نیاز نابینایان 

فراهم شده است.

مهتاب کرامتی سفیر کودکان امید: 

ویژهصدای نابینایان را رساتر به گوش همه برسانیم
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زهرا جعفرزاده| ش�مار مبتلای�ان به ایدز ب�الا رفته. ای�ن را آخرین آمار وزارت بهداش�ت از ش�یوع ایدز 
در ای�ران تأیید می کن�د. حالا 28 ه�زار و 600 نفری هس�تند که درگیر ای�ن بیماری اند؛ آماری که ش�اید 
کمتر از یک س�وم آمارهای واقعی اس�ت. اینها تنها شناسایی ش�ده ها هس�تند! همه نگران اند، از شیوع 
جنس�ی ایدز، از موجی ک�ه بعد از خون ه�ای آلوده و اعتی�اد تزریقی، موج س�وم خوانده می ش�ود. حالا 
نه فقط تش�دید موج س�وم که انتقال ایدز از راه روابط جنس�ی محافظت نش�ده اس�ت که بازگشت موج 
دوم ناش�ی از اعتیاد تزریقی و س�رنگ های آلوده هم، خیلی ها را نگران کرده. مبتلایان بیش از همه 25 تا 
34س�اله هس�تند، س�هم زنان هم درحال افزایش اس�ت. وزارت بهداش�ت خیلی زیر بار موج سوم ایدز 
نمی رود. اما همه ش�واهد حکایت از ورود کش�ور به این موج دارد؛ موجی که حتی ب�ه اعتقاد مینو محرز، 
رئیس مرکز تحقیقات ایدز ایران، با ادامه روندی که بر کش�ور در زمینه آموزش و پیش�گیری از ابتلا حاکم 
اس�ت، احتمال تش�دید آن وجود دارد. محرز 30 س�الی می ش�ود که ایدز و درمان بیم�اران مبتلا به این 
 بیماری را دغدغه اصلی اش کرده. او حالا به مناس�بت روز جهانی ایدز یعنی 10 آذر با »ش�هروند« گفت و گو 
می کند و  از تبعات اجتماعی بیماری که در ایران، به دلیل انکار خط قرمزهای خودساخته، بی توجهی و همکاری 
 نکردن سازمان ها و وزارتخانه هایی مانند آموزش و پرورش، تبدیل به معضلی اجتماعی شده حرف می زند. 


